
نان  خورهای تفرقه!
چه کسانی از »وحدت« خانۀ مطبوعات و بسیجِ رسانه هراس دارند؟

مدیرمسئول- مدت  هاست که بیش از همیشه 
در خواب، بیداری؛ و هر نوعِ امکانِ دیگری در 
عالمِ واقعِ و رؤیا، مهدی را می  بینم و وصیتِ 
عمقی  با  و  می  پیچد  گوشم  در  همیشگی  اش 
فراتر از توقع، در جانم نفوذ می  کند: »ای امت 
حزب  الله، مبادا وحدتِ خود را از دست بدهید«. 
درست هجده  روز پیش از شهادتش، صدایش را 
روی نوار کاست ضبط کرده بود و گفته بود که 
اگر شهید شد، از جنازه اش عکس نگیریم و هزینۀ 
آن را برای جبهه خرج کنیم. خواسته بود او را در 
کنار شهید »نصرالله پالیزار« به خاک بسپاریم؛ ما 
که پر بودیم از استرس و هراسِ هر لحظۀ امکانِ 
اما  همیشگی  اش،  فقدانِ  نتیجتا،  و  شهادت 
خودشش مصمم بود به نوشیدنِ جام شهادت و 
به  هیچ  روی، قصدِ بازگشت از راهِ رفته را نداشت. 
تا اینکه هنگامۀ قابل پیش  بینی فرا رسید: 14 
اسفندماهِ 1365 بود. از لحظۀ شهادتش تا امروز، 
سعی کرده  ام که بیشترینِ تلاش  هایم را در همۀ 
ابعادِ زندگی  ام؛ چه شخصی و چه شغلی  حرفه  ای، 
آدم  ها  میانِ  »وحدت«  تقویتِ  و  ایجاد  صرفِ 
و اهدافشان کنم. سرتان را درد نیاورم، این  ها 
را گفتم تا تأکیدی چندین و چندباره  ای کرده 
اتحاد«  و  »وحدت  مهمِ  نقشِ  اینکه  بر  باشم 

در شکل  گیری  انقلابیون  و  میان مسلمین  در 
هویت فردی-اخلاقی-حرفه  ای خودم که نگارندۀ 
این  سطور هستم، تا چه میزان اثرگذار و شایستۀ 

توجه بوده است.
دوم آذرماه -هفتۀ پیش- بود که به همتِ بسیج 
کل  اداره  مطبوعات،  خانۀ  البرز،  استان  رسانۀ 
فرهنگ و ارشاد اسلامی، استانداری، حوزۀ هنری 
استان و صداوسیمای استان و با حضور سردار 
»حیدرنیا« - فرماندۀ سپاه امام حسن مجتبی 
و  البرز-  -استاندار  عبداللهی  مجتبی  و  استان- 
جمعی دیگر از مسئولان و مدیران کل استان 
و مدیران محترم روابط عمومی ادارات، نشست 
تخصصی »فعالان رسانه  ای جبهۀ انقلاب« برای 
مجتمع  در  غزه  خبرنگار  شهدای  گرامیداشت 
فرهنگی میلاد برگزار شد. مراسمی که با هدف 
بمبارانِ  زیرِ  پاسداشتِ شهدای خبرنگار در غزۀ 
خونینِ رژیم اشغالگرِ صهیونیستی و برای تبیین 
جایگاه شهدا و رسالت واقعی و والای خبرنگاری 
و تأکید بر نقش اطلاع  رسانی شفاف از شرایط 
حاکم بر مردم مظلوم فلسطینِ اشغالی به اجرا 
رسید. تقریبا همه هم بودند: »فعالان رسانه  ای«. 
دست  کم آن  هایی که دل و قلمشان همواره یکی 

است، جملگی حضورِ سبز و پررنگی داشتند.

همه  چیز به نیکی برگزار شد و بازتاب خبری آن 
در انواع و اقسام رسانه  های چاپی و برخط هم 
به  وفور دیده شد و در ادامه نیز، به خوبی و حفظِ 
»وحدت« در رویه و کلمه پیش می  رفت؛ سردار 
حیدرنیا نیز مستقیما در خلل برگزاری مراسم 
عنوان کرد: »جریان انقلابی اقتدار را به همگان 
دستاوردی  بی  گناه،  مردم  کشتن  کند.  دیکته 
برای رژیم غاصب صهیونیستی ندارد«. در آخر 
بسیاری  یادگاری  فیلم  های  و  عکس  ها  هم 
و  تنگ  نظران  و  بخیلان  از  امان  اما  ثبت شد. 
»جاعلان«ِ  و  »چسبیده  ها«  همان    حاسدان... 
رسانه  ای  نما که سال  هاست با هزار دوز و کلک 
در  جعلی  و  دروغین  نام  گذاری  های  انواعِ  و 
ناشریفِ  شغلِ  به  و...  شغلی  عناوینِ  رسانه، 
»نفاق  پراکنی« مشغول  اند! همان  هایی که دندان 
روی جگر نگذاشتند تا دست  کم 48 ساعت از 
و  بگذرد  اتحادآفرینی  مراسمِ  چنین  برگزاری 
به  سرعتِ هرچه تمام  تر، شروع به صدورِ بیانیه   و 
نگارشِ یادداشت  هایی علیه کلیت مراسم، شکلِ 

برگزاری آن، مدعوین  اش و بانیانِ آن کردند! 
زدنِ  مشغولِ  دیرباز  از  )نا(عزیزان  این  اولا؛ 
گل  به  خودی  اند و هنوز هم به راهِ راست هدایت 
نشده  اند. اصلا پرسشِ اساسی این است: گیرم 

که شما شایستۀ دعوت/حضور یا هرچیز دیگری 
بودید و به  هردلیلی، حضور پیدا نکردید؛ چرا بر 
طبلِ تفرقه می  کوبید؟ مگر اتحاد و همدلی چه 
عیب و نقصی دارد که شمایان طاقتِ دیدنش 

را ندارید؟ 
دوما؛ چگونه و با چه جسارتی، با عنوانِ پایگاه 
)خودِ  ندارد  خارجی  وجودِ  اساسا  که  خبری  ای 
بیانیۀ  دارد!(،  جرم  انگاری  پتانسیلِ  مقوله  این 
که  نکردید  فراموش  می  کنید؟  صادر  امضاءدار 
تخلفات پرشمار و عدیدۀ همان  نشریه در گذشتۀ 
حافظۀ  در  همچنان  خوش  نامش،  نچندان 
سیستم و یکایک همکاران رسانه  ای این  استان 

باقی مانده است...؟
تنها  ادعا،  این  همه  جای  بود  کافی  سوما؛ 
می  دادید  افزایش  را  رسانه  ای  تان  سوادِ  اندکی 
تخصصی  »نشست  میان  تفاوتِ  دست  کم  تا 
تدارکات  و  »کارمندان  با  را  رسانه  ای«  فعالان 
استانداری و دیگر ادارات« تشخیص می  دادید! 
حالا اینکه سواد، دانش، معرفت و شعورِ این را 
ندارید که »چه  چیز« را در »چه  زمان« و »چگونه« 
بگویید پیشکش! سهم  خواهی شما )نا(عزیزانِ 
تومنی  نگار، سال  هاست که به اثبات رسیده. باقی 

بقایتان...
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»رئیس سازمان راهداری و حمل و نقل 

جاده ای« خبر داد:

اجرای بیش از ۴۵ هزار 
میلیارد تومان پروژۀ راهداری 

معاون وزیر راه و شهرسازی با بیان اینکه بیش از ۴۵ هزار 
میلیارد تومان پروژه در حوزه راهداری و حمل ونقل جاده ای 
در حال اجراست، گفت: روزانه ۱۰ پروژه آماده افتتاح در این 

حوزه وجود دارد که در نوع خود بی نظیر است.

آیین  در  امانی  داریوش  هوادار«،  »دنیای  گزارش  به 
بهره برداری از پروژه ساخت راه روستاهای چهارچریک- 
ده ذوالفقار، علی آباد و آدینه مسجد شهرستان شازند با 
بیان این که بیش از ۴۵ هزار میلیارد تومان پروژه در 
حوزه راهداری و حمل ونقل جاده ای در حال اجراست، 
گفت: با وجود مشکلات، کارگاه های جاده ای سازمان در 
سطح کشور فعال است به طوری  که روزانه ۱۰ پروژه 
آماده افتتاح در این حوزه وجود دارد که در نوع خود 

بی نظیر است.

امانی با تجلیل از تلاش مجاهدانه فعالان این حوزه ادامه 
داد: نیروهای راهداری با تلاش مجدانه در برخی مناطق 
در سرمای  منفی ۳۰ درجه در حال خدمت رسانی به مردم 
هستند و در این مسیر متاسفانه سالانه ۲۰ تا ۳۰ نفر از 
این نیروها را در جاده های کشور بر اثر سوانح رانندگی از 

دست می دهیم.

رئیس سازمان راهداری و حمل و نقل جاده ای کشور با 
اشاره به وجود ۸۸۷ نقطه حادثه خیز در کشور گفت: دولت 
سیزدهم متعهد شده تا پایان این دوره این نقاط را برطرف 
کند که در این راستا طبق برنامه ریزی به عمل آمده امسال 

نزدیک به ۴۴۰ نقطه باید رفع خطر شود.

معاون وزیر راه و شهرسازی با بیان این که ۳۷ نقطه از این 
۴۴۰ نقطه پرتصادف در استان مرکزی است، ابراز امیدواری 
کرد به رغم همه کمبودهایی که وجود دارد، این نقاط هم 

رفع خطر شود.

بر اساس این گزارش احمدی بیغش نماینده مردم شازند در 
مجلس شورای اسلامی نیز در این مراسم گفت: این جاده 
با هدف رفع مشکلات تردد و ایجاد رفاه بهتر برای مردم به 

بهره برداری رسید.

وی افزود: علیرغم محدودیت های منابع مالی که دولت 
دارد اما در سال های اخیر کمک های خوبی به شازند در 
زمینه راه و راهسازی، آب شرب و... داشته که باید قدردان 

آن ها بود.

نماینده مردم شازند در مجلس شورای اسلامی از سازمان 
راهداری و حمل و نقل جاده ای به جهت احداث این مسیر 

تشکر و قدردانی کرد.

مهرداد جهانی در جریان این مراسم با اشاره به تحقق 
نیمه  های  طرح  تکمیل  در  سیزدهم  دولت  اهداف 
تمام در حوزه راه های استان مرکزی اظهار کرد: در دو 
سال اخیر در سطح راه های استان ۶۲ طرح نیمه تمام 
تکمیل و مورد بهره برداری قرار گرفته که بهره مندی ۳۵ 
روستای بالای ۲۰ خانوار از راه آسفالته و تکمیل پنج 
تقاطع غیرهمسطح مانند راه آهن پرندک، کردیجان، راه 
آهن شازند، شهید مهدی پرندک و نادرآباد از جمله این 

طرح ها بوده است.

وی با اشاره به اهمیت افزایش ضریب ایمنی در محورهای 
استان افزود: در این راستا در استان احداث پنج دستگاه 
پل بزرگ و همچنین اجرای ۱۷ پروژه مختلف شامل اصلاح 
هندسی، احداث واریانت، تعریض محور و اصلاح مسیر 
انجام شده که نقش بسزایی در کاهش تصادفات و تلفات 

ناشی از آن در نقاط مذکور داشته است.

جهانی همچنین با اشاره به اقدامات صورت گرفته در 
خصوص رفع نقاط حادثه خیز استان نیز گفت: تمامی نقاط 
حادثه خیز مصوب سال ۱۳۹۵ برطرف شده، همچنین ۳۷ 
نقطه حادثه خیز جدید نیز در سال جاری ابلاغ شده که از 
این تعداد ۹ نقطه رفع شده و شش نقطه آن نیز تا پایان 

سال مالی ۱۴۰۲ رفع خواهد شد.

بر  كه  دارد  وجود  فراواني  استنادهاي  و  دلايل 
اساس آن مي توان ضرورت وجود يك ساختار قوي 
و  مديريت  در  را  حاكميت  از  برآمده  مستحكم  و 
هدايت بازار كالا و خدمات از توليد تا مصرف تبيين 
بازار کالا و خدمات  كرد. بررسی تحولاتی میدانی 
بازار  تنظیم  گذاران  سیاست  که  دهد  می  نشان 
تلاش دارند برنامه های کنترلی و نظارتی بیشتری 
بازار اجرا نمایند. سوالی  را برای مهار گرانی های 
که مطرح می شود این است که چرا بازار تنظیم 
نمی شود؟ راهکار حل مشکل چیست؟ آیا تخلف 
در بازار بیشتر شده است؟ آیا جرائم و مجازات ها 
بازدارندگی لازم را ندارند؟ آیا نظارت ناکارآمد است؟ 

و ده ها پرسش دیگر.

راه کار درمان مشکلات را باید در موضوعات دیگر 
مانند برنامه ریزی برای امنیت و ثبات اقتصادی، 
افزایش قدرت پول ملی،  ثبات و  تلاش در جهت 
از  جلوگیری  نقدینگی،  افزایش  از  جلوگیری 
ساماندهی  و  بانکی  نظام  سوداگرانه  فعالیتهای 
های  سرمایه  هدایت  بانکی،  و  پولی  سیاستهای 
توجه  و  فعالیتهای مولد  به سمت  از دلالی  مردم 
و  خارجی  و  داخلی  تجارت  توسعه  به  بایسته 
استفاده از آن بعنوان مزیت اول ژئوپلیتیک ایران، 
توسعه صنایع مزیت آفرین مثل صنعت گردشگری 
به عنوان دومین مزیت بالقوه اقتصاد ایران و تعیین 
تکلیف سیاستهای کلان این حوزه، اصلاح قوانین 
و مقررات اقتصادی کشور براساس سیاستهای غیر 
انحصاری و سایر مولفه های دیگر جستجو نمود، 
مقولاتی که فعلًا در حاشیه قرار دارند. باید به این 
نهادهای  و  دولت  است  بهتر  نمود  توجه  موضوع 
کلان تر سیاست گذار در امر بازار بجای صرف انرژی 
و سرمایه های کشور در حوزه نظارت و کنترل بازار 
برنامه ها و سیاست هایی را دنبال نمایند تا مولفه 
به  بازار  آرامش  جهت  در  را  اقتصادی  کلان  های 
مرحله اجرا در آورند وگرنه به گسترش یا جابجایی 
نظارت و بازرسی عملًا مشکلی از اصل موضوعات 

مبتلابه بازار حل نخواهد شد. 
اختیارات  و  وظایف  شرح  و  ساختار  اصلاح  البته 
قطعی  و  حتمی  ضرورت  یک  نظارتی  نهادهای 
این  ولی  شود  می  محسوب  ایران  اقتصاد  برای 
سیاست باید بعد از بازسازی و ایجاد ساختارهای 
جدید و متناسب با آنها شکل گیرد وگرنه استمرار 
موجب  تواند  نمی  هرگز  گذشته  اشتباه  روندهای 

گذشته  تجارب  گردد.  حوزه  این  معضلات  حل 
دولتهای قبل و بعد از انقلاب و عدم موفقیت آنها 
در ساماندهی مناسب بازار از طریق استفاده ابزاری 
از نظام بازرسی و نظارت بر بازار به خوبی  نشان 
داده است که چگونه بارها دولتها به منظور جلب 
اصلاحات  هزینه  پذیرش  عدم  یا  و  جامعه   نظر 
ساختاری اقتصاد ایران این راه میان بر و غیر موثر 
های  ویرانه  بر  آواری  مدت  بلند  در  و  آزمودند  را 
است  دلیل  همین  به  افزودند.  کشور  اقتصادی 
که شاید جامعه ایرانی را جامعه کوتاه مدت می 
گویند. اينكه ساختار اقتصادي ايران از نظر امکانات 
و استعدادها به درجه اي از رشد و توسعه رسيده 
است كه نياز به ساختارهاي كلان قيمت گذاري و 
نظارتي نداشته باشد، خود موضوعي است كه جاي 
بحث و بررسي بيشتر دارد؛ چرا كه مشكلات مبتلابه 
از سويي و اجحافات وارده  تجارت و توليد كشور 
از سوي ديگر ضرورت  به جريان مصرف كنندگان 
حضور موثر و مناسب ساختارهاي حمايتي از اين 
دو بخش توليد و مصرف را در اين شرايط بيشتر 

نشان مي دهد.
با نگاهي به اقدامات و برنامه هاي پيش روي دولت 
در حوزه اقتصاد و شرح وظايف و اختيارات سازمان 
در  كنندگان  توليد  و  كنندگان  مصرف  حمايت 
قوانيني مانند اجراي طرح تحول اقتصادي، قانون 
حمايت از حقوق مصرف كنندگان، اجراي قانون رفع 
موانع توليد رقابت پذير و اصلاح نظام مالي كشور 
و از همه مهمتر اجراي راهبردهاي اقتصاد مقاومتي 
نظام  به ضرورت وجودي يك  توان  به خوبی می 

كنترلی و قیمت گذاری تخصصی در كشور بيش از 
پيش واقف شد. بی تردید تنظیم بازار باید بگونه ای 
سوءاستفاده ها  و  گرانفروشی  از  هم  که  باشد 
جلوگیری شود و هم تولیدکنندگان و فروشندگان 
این  برسند.البته  متعارف  و  معقول  سود  یک  به 
نکته را نباید فراموش کرد که مدیریــت بــازار در 
حوزه هــا  کــه  اســت  فرابخشی  امــری  کشــور 
نقش آفرینــی  آن  در  مختلفی  دســتگاه های  و 
جلسات  در  اصلی  دستگاه  کنند؛ حضــور ۱۴  می 
کارگروه تنظیم بازار کشور خــود نشــان دهنده ایــن 

امـراســت.
که  شود  می  مطرح  سوال  این  شرایط  این  با 
بــازار  مدیریــت  سیاســتی  اهــداف  مهمتریــن 
ارزیابی  شود.  می  بخشهایی  چه  شامل  کشور  در 
های صورت گرفته نشان دهنده آن است که »حفظ 
سطح معیشت آحاد جامعه، کنترل تورم با تاکید بر 
اقلام خوراکی ها و آشامیدنی ها، برنامه ریزی تامین، 
توزیع، کنترل و نظارت بر بازار با تاکید بر کالاهای 
اساسی، نظارت موثر بر قیمت و نحوه عرضه کالاها 
و خدمات، برنامه ریزی جهت تسهیل در کالارسانی، 
حمل ونقل، تامین و توزیع اقلام پرمصرف در ایام 
تنظیم  اقدامات  از  مستمر  رسانی  اطلاع  خاص، 
بازاری برای تنویر و آگاهی بخشی افکار عمومی، 
بین  هماهنگی  و  کسب وکار  فضای  تسهیل 
صیانت  و  اساسی  کالاهای  تامین  در  دستگاهی 
از  تولیدکنندگان«  و  مصرف کنندگان  حقوق  از 
مهمترین اهداف سیاستی در مدیریت بازار در کشور 

محسوب می شود.

تأملی بر مفهوم کارآمدی؛

نظارت بر بازار و معضل عدم بازدارندگی

راه و شهرسازی

   

یاد و خاطره شهداء بویژه »محمدرضا یخکشی« که 6آذر 

1363 به مقام شامخ شهادت نائل گشت،گرامی باد

جزئیات گزارش مرکز آمار در بخش تورم مواد 
غذایی نشان می دهد در آبان ماه ۱۴۰۲، تورم 
نقطه به نقطه خوراکی ها، ۳۵.۹ درصد بوده و 
بیشترین میزان افزایش قیمت مربوط به گروه 
گوشت قرمز و گوشت ماکیان با ۸۲.۴ درصد 
گروه  یادشده،  گروه  از  پس  است. همچنین 
گوشت قرمز، سفید و فرآورده های آن ها ۸۱.۶ 
درصد، ماهی ها و صدف داران با ۷۲.۴ درصد، 
چای، قهوه، کاکائو، نوشابه و آب میوه با ۴۷.۲ 
و شکر، مربا، عسل، شکلات و شیرینی با ۳۷.۱ 
مشابه  ماه  به  نسبت  امسال  آبان  در  درصد 
سال قبل، بیشترین افزایش قیمت را داشتند. 

کمترین تورم نقطه به نقطه هم با با ۲.۹ درصد 
مربوط به روغن ها و چربی ها است. افزایش 
قیمت گوشت قرمز در سال جاری همواره خبر 
ساز بوده و آنطور که علیرضا پیمان پاک، قائم 
مقام وزیر جهادکشاورزی، ماه گذشته در یک 
برنامه تلویزیونی توضیح داده بود، مشکلات 
ترجیحی  ارز  از حذف  ناشی  تولید  فرآیند  در 
و حذف یارانه ها و همچنین محدودیت های 
ارزی و مشکلات بین وزارت جهاد کشاورزی 
و بانک مرکزی از جمله دلایل اصلی افزایش 
شرایط  این  در  است.  بوده  گوشت  قیمت 
برای  منجمد  گوشت  واردات  کمبود  شاهد 

صنعتی که بخش صنف و صنعت و در پی 
آن تغییر مصارف صنف و صنعت به سمت 
گوشت گرم بودیم. بر اساس این آمار تورم 
ماهانه خوراکی ها و آشامیدنی ها یک درصد و 
تورم ماهانه خوراکی ها هم یک درصد اعلام 
شده است. از بین خوراکی ها بیشترین تورم 
ماهانه با رقم ۳.۶، ۲.۹ و ۲و۱ درصد، مربوط 
به گروه سبزیجات، ماهی ها و صدف داران و 
محصولات خوراکی طبقه بندی نشده در جای 
دیگر است. ماهی ها و صدف داران ماه قبل 
ماهانه  تورم  صدرنشین  جدول  این  در  هم 

بودند.

 سبزیجات، صدرنشین تورم؛ گوشت چقدر گران شد؟

سارا نصرتی
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تا 2 ماه آینده: ورود هزار دستگاه اتوبوس برقی به کشور
»علی سلاجقه« -معاون رئیس جمهور و رئیس سازمان حفاظت محیط زیست- گفت: هزار دستگاه اتوبوس برقی با اقدامات صورت گرفته یک تا 
دو ماه آینده وارد کشور می شود و ظرفیت خوبی در بخش حمل و نقل عمومی در حال شکل گیری است. وزارت صمت به خوبی پای کار آمده 
است، شهرداری تهران نیز با کشورهای مختلف در این زمینه قرارداد بسته و ظرفیت های خوبی در زمینه حمل و نقل عمومی در حال وقوع است. 

»معاون محیط زیست طبیعی« مطرح کرد؛

زنده  گیری سالانه 12 هزار حیوان در کشور

محیط زیست

محیط  معاون 
زیست طبیعی 
و تنوع زیستی 
سازمان حفاظت محیط زیست گفت: در سال بین 
۶ تا 1٢ هزار پستاندار و پرنده در کشور زنده گیری و 
وارد بازار خرید فروش می شود، عدد بسیار بالایی 
است و بخش عمده ای هم از کشور خارج می شود.

اکبری  حسن  هوادار«،  »دنیای  گزارش  به 
هم اندیشی  نشست  اولین  در  گذشته  روز 
گونه های  قاچاق  پیشگیری  و  مدیریت 

حیات وحش افزود: ایران مقصد قاچاق 
پرندگان زینتی نیز است که از شرق 

وارد کشور می شوند.
مرکز  هزار   3 اظهارداشت:  وی 
درمانی حیات وحش در کشور 
وجود دارد که سالانه بیش از 
درمان  برای  مراجعه  هزار   1٠
مراکز  این  به  حیات وحش 
عدد  که  شود  می  انجام 
نشان  و  است  بالایی  بسیار 
به  مردم  تمایل  دهد  می 
وحش  حیات  از  نگهداری 

افزایش یافته است.
وی درباره افزایش قاچاق حیات 

جوامع  در  فقر  گفت:  وحش 
محلی بر این روند دامن می زند، 

قاچاق  عواقب  از  ناآگاهی  همچنین 
است،  دیگری  دلیل  هم  وحش  حیات 

تا زمانی که بازار حیات وحش خلیج فارس 
در تهران فعال است برخورد با قاچاقچیان بسیار 

دشوار خواهد بود.
زیستی  تنوع  و  طبیعی  زیست  محیط  معاون 
علت  درباره  محیط زیست  حفاظت  سازمان 
دشواری برخورد با قاچاقچیان گفت: عرصه های 
تمام  در  و  است  پهناور  و  وسیع  بسیار  کشور 
از  گیرد،  می  گیری صورت  زنده  ها  عرصه  این 
سوی دیگر زنده گیری به علت افزایش فقر در 
جوامع محلی را به دنبال دارد، همچنین سرشاخه 
دیگر  از سوی  نمی شوند  قاچاق دستگیر  های 
زمینه در کشورهای حاشیه  این  در  بازار خوبی 
خلیج فارس وجود دارد و چون آموزش و فرهنگ 
سازی کافی انجام نشده قطعا کنترل این روند 

دشوار خواهد بود.
اکبری ادامه داد: افراد محلی برای زنده گیری اجیر 
می شوند و بر این اساس مافیای خرید و فروش 
حیات وحش به ویژه در تهران شکل گرفته است و 
برخورد با آن ها به تنهایی از عهده سازمان حفاظت 

محیط زیست برنمی آید.
وی تاکید کرد: برخورد قضایی با مافیای خرید و 
فروش حیات وحش بسیار دشوار است از سوی 
دیگر قوانین موجود بازدارنده نیست و به همکاری 

بیشتر قضات نیاز داریم.
با  بیشتر  هماهنگی  اموزش،  گفت:  اکبری 
دستگاههای کوثر مانند فراجا، دستگاه قضا، فتا 
و مرزبانی، همکاری دستگاه های اطلاعاتی برای 
دستگیری سرشاخه های حیات وحش می تواند 
وحش  حیات  قاچاق  کاهش  در  موثری  نقش 

داشته باشد.
وی اظهارداشت:، باید بتوانیم بر اساس معاهدات 
خلیج فارس  حاشیه  کشورهای  از  بین المللی 
مطالباتی داشته باشیم که در این زمینه با وزارت 
بخش  نتیجه  امیدواریم  و  کردیم  رایزنی  خارجه 

باشد.

گفت:  زیست  محیط  حفاظت  سازمان  معاون 
تعداد گونه های جانوری در خطر انقراض ۸۶ گونه 
خشکی زی است و ۱۶۵ گونه خشکی زی حمایت 

و حفاظت شده است.
وی با اشاره به اینکه ایران یکی از ۲۰ کشور غنی 
دنیا از نظر تنوع زیستی محسوب می شود افزود: 
شناسایی  ایران  در  گیاهی  گونه   ۸۶۶۰ تاکنون 

شدند که حدود یک سوم آن ها آندمیک )بومی( 
هستند.

وی افزود: یک و نیم میلیون هکتار تالاب و ۱۳ 
و نیم میلیون هکتار مناطق شکار ممنوع داریم.

اکبری بیان داشت: دلایل کاهش جمعیت حیات 
ورود  جاده ای،  تصادفات  غیرمجاز،  شکار  وحش 
وحش  حیات  بیماری های  مهاجم،  گونه های 
تغییر  همچنین  است.  وحش  حیات  قاچاق  و 
بی رویه،  چرای  شدن،  جزیره ای  اراضی،  کاربری 
تغییر اقلیم و سایر اشکال تخریب گیاهی از دیگر 

دلایل کاهش جمعیت حیات وحش است.
وی بیان داشت: طبق تعریف دفتر مقابله با مواد 
مخدر و جرم سازمان ملل متحد برداشت، خرید 

فروش، واردات صادرات، پردازش، نگهداری و به 
گیاهی  گونه های  کردن  مصرف  و  آوردن  دست 
بر خلاف قوانین ملی و بین  و جانوری وحشی 
المللی است و قاچاق حیات وحش شامل جمع 
آوری، حمل و نقل، پخش غیرقانونی جانوران و 

فرآورده های آن ها است.

جمعیت بالابان به شدت در دنیا کاهش 
یافته و در حال انقراض است

گفت:  زیست  محیط  حفاظت  سازمان  معاون 
داریم  ارزشمند  بومی  در کشور چهار گونه 
به  مربوط  قاچاق  آمار  بیشترین  که 
این  برگزاری  فلسفه  است.  ها  آن 
که  است  همین  هم  نشست 
شامل شاهین، بالابان و بحری 
در  بالابان  است.  هوبره  و 
از  آن  انقراض  وضعیت  دنیا 
یوزپلنگ هم بدتر است و به 
شدت جمعیت آن در دنیا 
حال  در  و  یافته  کاهش 

انقراض است.
بیان داشت: متأسفانه  وی 
خاصی  علاقه  اعراب 
و  دارند  حیوانات  این  به 
بیشترین قاچاق به کشورهای 
حاشیه خلیج فارس است و با 
قیمت های بالایی این حیوانات را 
می خرند و برای همین ما با کاهش 
مواجه  پرندگان  این  جمعیت  شدید 

شده ایم.
اکبری ادامه داد: بالابان به لحاظ رفتارشناسی از 
پدیده های شگفت انگیز طبیعت محسوب می شود 
و بالابان زمانی که حمله می کند سرعت حرکت آن 
به بالای ۲۰۰ کیلومتر می رسد و غیر ممکن است 
که اراده کند پرنده دیگری را شکار کند و نتواند و 
وجود این پرندگان در ایجاد تعادل طبیعت بسیار 

حائز اهمیت  است.
وی با اشاره به اینکه بیشترین قاچاق بالابان در 
افغانستان، پاکستان و ایران است، گفت: وقتی 
این پرندگان شکار و زنده گیری می شوند در اسارت 
دچار آسیب های شدید می شود و گاهی متأسفانه 
نگهداری  پلیکا  لوله  در  را  ها  آن  قاچاقچیان 

می کنند.
جهان  در  وحش  حیات  قاچاق  گفت:  اکبری 
و  دارد  را  غیرقانونی  تجارت  در  رتبه  چهارمین 
و  وحش  حیات  قاچاق  آمار  بیشترین  ایران  در 

نقل قول

»رئیس سازمان حفاظت محیط زیست«:

١٢ صدم اعتبارات کشور 
مربوط به محیط زیست است

رئیس سازمان حفاظت محیط زیست گفت: 1٢ تا 1٧ صدم 
اعتبارات کشور به بخش محیط زیست اختصاص می یابد که 
با توجه به گستردگی این حوزه و شرایط آن، بسیار ناچیز 

است.

ایرنا، علی سلاجقه  از  نقل  به  »دنیای هواار«  گزارش  به 
روز گذشته در نخستین نشست هم اندیشی مدیریت و 
یگان  افزود:  گونه های حیات وحش،  قاچاق  پیشگیری 
حفاظت محیط زیست با سه هزار و ۵٠٠ محیط بان و با 
حداقل امکانات از محیط زیست کشور حفاظت می کند؛ 
هر چند در دولت سیزدهم تلاش کردیم نهایت امکانات 

را فراهم کنیم

وی یادآور شد: انسان به عنوان اشرف مخلوقات خود را 
این  است، می داند که  آن  در  آنچه  و هر  زمین  صاحب 
احساس مشکلات زیادی را برای محیط زیست ایجاد کرده 
است. انسان می تواند حق خود را بگیرد اما حیات وحش 
از این نعمت محروم است که مجموعه سازمان حفاظت 
محیط زیست به عنوان خط مقدم حفظ مخلوقات در این 
راه، شهدای زیادی داده است و با تمام توان هم پیش 

می رود.

سلاجقه تاکید کرد: بنیه محیط زیست کشور بسیار ضعیف 
است؛ در حالی که باید یکی از قوی ترین دستگاه ها باشد. 
دیگر نمی توان به روش سنتی محیط زیست را اداره کرد؛ از 
این رو استفاده از توان پهپادی و سنجش از راه دور را در 

دستور کار داریم.

معاون رئیس جمهور گفت: نیروی انتظامی همه ظرفیت 
خود را در اختیار محیط زیست قرار داده است و دستگاه قضا 
هم همکاری خوبی دارد اما قوانین موجود ضعیف است و 
باید بازنگری شود همچنین لوایح در این موضوع تنظیم 

شوند و جرم و جزا در جایگاه خود قرار گیرد.

وی تاکید کرد: خسارتی که نوع بشر از تخریب محیط زیست 
می بیند، غیرقابل جبران است؛ زمانی متوجه آن می شویم و 

تاوان می دهیم که دیگر دیر شده است.

رئیس سازمان حفاظت محیط زیست با تاکید بر اینکه تنوع 
زیستی کشور در معرض خطر است، گفت: زمانی که شرایط 
اقتصادی کشور با مشکل مواجه می شود، اولین تاثیر خود را 
بر محیط زیست می گذارد، تغییر اقلیم هم حیات وحش را 
تحت تاثیر قرار داده و با مشکل مواجه کرده است که شیوع 
بیماری های واگیردار مشترک بین دام و حیات وحش و 

خطر آن برای انسان یکی از آن ها است.

سلاجقه ادامه داد: صندوق ملی محیط زیست با همکاری 
بیمه کشاورزی اقدامات خوبی در این زمینه انجام داده 
است اما خسارتی که به محیط زیست وارد می شود، چگونه 

باید جبران شود.

وی گفت: هشت هزار گونه گیاهی در کشور وجود دارد که 
بخش زیادی از آن ها در معرض نابودی قرار دارد؛ از سوی 
دیگر عده ای برای تفنن حیات وحش را در معرض خطر 
نابودی قرار می دهند و به عنوان کالای لوکس به آن ها 
نگاه می کنند. نگهداری از حیات وحش نیز به عنوان حیوان 
خانگی افزایش یافته است. از طرفی با قاچاق حیات وحش 

به عنوان یک مسأله منزجر کننده مواجه هستیم.

سلاجقه اظهارداشت: بسیاری از کشورهای همسایه به برخی 
دارند، برخی  زیادی  ایران علاقه  گونه های حیات وحش 
کشورهای حاشیه خلیج فارس علاقه مند به سرمایه گذاری 
و همکاری در این زمینه هستند که باید این مسأله از 

جنبه های مختلف از جمله فقهی مورد بررسی قرار گیرد.

وی با اشاره به تاثیر برگزاری این نشست گفت: امیدواریم 
این همگرایی روز به روز تقویت شود و نتیجه این نشست 
در مباحث بین المللی و ملی بتواند برای ما کلیدواژه هایی 
به همراه داشته باشد تا منجر به تقویت قوانین بازدارنده  در 

زمینه قاچاق حیات وحش شود.

کیمیا عبدالله  پور
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توصیه »یک کارشناس تغذیه«؛

هیچ کدام از وعده های 
غذایی را حذف نکنید

یک کارشناس تغذیه گفت: در طول شبانه روز ما سه وعده 
اصلی غذایی داریم که توصیه به حذف هیچ وعده غذایی 
نمی شود، چون حذف وعده های غذایی باعث کاهش سوخت 

و ساز و اختلال در متابولیسم بدن خواهد شد.

»لعیا عرب« گفت: یکی از وعده های غذایی که ممکن است به 
دلایل تغییر سبک زندگی، مشغله و یا عادت های شخصی در 
زمان های نامنظم خورده شود و یا به تاخیر بیفتد، وعده شام 
است. در تحقیقات مشخص شده که الگوی نامنظم تغذیه ای 
و خوردن شام در ساعت های پایانی شب می تواند افزایش 
وزن، چاقی، افزایش مقاومت به انسولین و افزایش کلسترول 

در خون را به دنبال داشته باشد.

این کارشناس تغذیه در مرکز بهداشت شرق کرج ادامه داد: 
افرادی که دیرتر از زمان مناسب، شام می خورند، معمولاً دیرتر 
هم به خواب می روند. این امر منجر به ایجاد تغییر در الگوی 
منظمی که بدن برای خواب نیاز دارد شده و یک چرخه متغیر 
از ساعت به خواب رفتن در برنامه و عادات فردی به وجود 
می آید. این چرخه نامنظم باعث اختلال خواب در این افراد 
شده و می تواند عدم تمرکز و نداشتن انرژی لازم برای کارهای 
روزانه و حتی افسردگی و اضطراب را در فرد به دنبال داشته 
باشد. مصرف زودهنگام شام این امکان را به بدن می دهد که 
تا قبل از فرارسیدن ساعت خواب، زمان کافی برای هضم غذا 
را داشته باشد، به این دلیل افرادی که زودتر شام می خورند، 

اغلب خواب بهتری را گزارش می دهند.

عرب اظهار کرد: بهترین زمان مصرف شام دو تا سه ساعت قبل 
از خواب است، معمولاً اگر شام دیرتر از این زمان و نزدیک به 
زمان خواب صرف شود، دستگاه گوارش در هضم مواد غذایی 
با مشکل مواجه خواهد شد و این افراد معمولاً مشکلات 
گوارشی، سوء هاضمه و حتی رفلاکس یا همان ترش کردن 

معده را تجربه می کنند.

وی بیان کرد: با تاخیر در خوردن شام فرد گرسنه در انتهای 
شب و قبل از خواب برای رفع گرسنگی از خوراکی هایی مثل 
سبزیجات که سرشار از فیبر هستند و احساس سیری بهتری 
به خوردن  زیادی  بلکه تمایل  می دهند، استفاده نمی کند، 
خوراکی های شیرین پیدا کرده و این کار باعث افزایش ترشح 
احساس  و  بیشتر  گرسنگی  احساس  قند،  افت  انسولین، 

اختلال خواب می شود. 

این کارشناس تغذیه ادامه داد: دیر غذا خوردن در شب به طور 
قابل توجهی بر گرسنگی و هورمون های تنظیم کننده اشتها 
یعنی لیپتین و گرالین تاثیر می گذارد. هورمون لیپتین که 
به بدن سیگنال های سیری می دهد، در افرادی که دیر غذا 
می خورند، به مدت ۲۴ ساعت کاهش یافته و منجر به افزایش 
احساس گرسنگی در فرد می شود. همچنین در نتیجه کاهش 
این هورمون و افزایش اشتها، کالری نیز با سرعت کمتری 
سوزانده می شود که خود باعث افزایش یافت چربی می  شود.

این کارشناس تغذیه توصیه کرد: اگر افراد بنا به دلایلی مجبور 
به خوردن دیرهنگام وعده غذایی شام هستند و یا اینکه 
در انتهای شب بااحساس گرسنگی تمایل به خوردن پیدا 
می کنند، بهتر است از یک وعده غذایی سبک اما مفید و یا 
مواد غذایی حاوی فیبر مثل سبزیجات استفاده کنند، یا اگر 
مبتلا به دیابت هستند و انسولین مصرف می کنند، بهتر است 

از مقداری شیر یا ماست برای رفع گرسنگی استفاده کنند.

وی یاد آور شد: هنگامی که شام دیرتر صرف شده و پس از 
آن بلافاصله به رختخواب می رویم، روند هضم غذا کاهش 
پیدا می کند. بنابراین پیشنهاد می شود قبل از خواب یک پیاده 
روی کوتاه یا قدم زدن در خانه، یا کارهایی مانند تمیز کردن 
آشپزخانه یا هر فعالیت سبکی که به هضم غذا کمک می 
کند، انجام شود. در طول شبانه روز ما سه وعده اصلی غذایی 
داریم که توصیه به حذف هیچ وعده غذایی نمی شود، چون 
حذف وعده های غذایی باعث کاهش سوخت و ساز و اختلال 
در متابولیسم بدن خواهد شد. بنابراین وعده های غذایی باید 
در ساعت های مشخص و ثابتی از برنامه روزانه مصرف شده و 

زمان آن را تغییر ندهیم.

سلامت
استانداری

استاندار البرز گفت: باید توجه به مسکن، اشتغال، 
در  باشیم  داشته  جوانان  این  ازدواج  و  معیشت 
غیراین صورت کمال کم لطفی و بی معرفتی ما است 

باید تلاش کنیم ارزش این عزیزان را پاس بداریم.

عبداللهی،  مجتبی  هوادار«،  »دنیای  گزارش  به 
استاندار استان البرز، در آیین تجلیل از افتخارآفرینان 
ورزش استان البرز در بازی های آسیایی و پاراآسیاسی 
باشگاه  همایش  سالن  محل  در  که  هانگژو   ۲۰۲۲
میلاد برگزار شد، ضمن قدردانی از ورزشکاران و مدال 
پاراآسیایی  البرز در مسابقات آسیایی و  آور استان 
هانگژو، با بیان اینکه قرارگاهی تحت عنوان قرارگاه 
این  گفت:  است،  شده  تشکیل  استان  در  جوان 
قرارگاه در راستای تأمین مسکن، اشتغال و ازدواج 
قرارگاه  این  عملکرد  از  اما  شده  تشکیل  جوانان 
اقدامات  مسیر  این  در  امیدواریم  نیستیم.  راضی 

شایسته ای رقم بخورد .
با  رهبری  دیدار مقام معظم  به  اشاره ای  عبداللهی 
ورزشکاران و مدال آوران کرد و گفت: دل مقام معظم 
رهبری خشنود شد همچنین در وصف قهرمانان و 

پهلونان توصیفات بسیار ارزشمندی را داشتند.
وی با بیان اینکه مقام معظم رهبری اشارات بسیار دقیقی 
بانوان  حجاب  به  داد:  ادامه  داشتند،  ورزشکاران  برای 
ورزشکار از جمله بانو ورزشکار البرزی و بانویی که با فرزند 
خود بر روی سکوی قهرمانی قرار گرفت اشاره کردند که از 

مباهات و افتخارات ایران اسلامی و البرز شدند.
معظم  مقام  اینکه  بیان  با  مسوُول  مقام  این 
رهبری به شعار ایران قوی که باید ورزش قوی هم 
داشته باشیم اشاراتی داشتند، افزود: وزارت ورزش 
راستای  در  باید  البرز  استان  کل  اداره  و  جوانان  و 
فرمایشات مقام معظم رهبری برنامه ریزی دقیق، 
منسجم، قوی و سریع داشته باشند همچنین ما در 

این چهارچوب است اما ویژه ای انجام دهیم.
قهرمان  که  افرادی  اینکه  به  اشاره  با  عبداللهی 

تصریح  هستند،  متوسط  خانواده های  از  می شوند 
کرد: این کار بسیار ارزشمند است چرا که این افراد با 
تمام سختی ها، کمبودها و مشکلاتی که در زندگی 
جایگاه های  و  می دهند  سختی  خودشان  به  دارند 
قهرمانی را در دنیا و کشور کسب می کنند که هیچ 
و  فداکاری  ایثار،  خودگذشتگی،  از  غیر  به  چیزی 

ایمان راسخ نیست.
وی با بیان اینکه افراد با توان و انرژی خود را متقاعد 
و با تمام سختی ها ورزش می کنند، ادامه داد: در این 
دوره باید توجه بیشتری به ورزشکاران داشته باشیم و 
این اتفاق بزرگ را پاس بداریم، همه دست به دست 

هم دهیم تا اتفاقات خوبی را در البرز رقم بزنیم.
اشتغال،  مسکن،  به  توجه  باید  افزود:  عبداللهی 
در  باشیم  داشته  جوانان  این  ازدواج  و  معیشت 
غیراین صورت کمال کم لطفی و بی معرفتی ما است 

باید تلاش کنیم ارزش این عزیزان را پاس بداریم.
استان  ورزشی  زیرساخت های  خصوص  در  وی 
البرز، گفت: در تمام جلسات از شهرداران و شورا در 
خواست کردم به افرادی که می خواهند مکان های 

ورزشی بسازند پروانه های بدون اخذ وجه بدهند. 

استاندار البرز با بیان اینکه سرانه های ورزشی به شدت 
باید در استان البرز افزایش دهیم، بیان کرد: مجموعه 
ورزشی انقلاب متاسفانه ۱۲ است که در حال ساخت 
است و با کندی پیش رفته که همه اداره کنیم در 

زمان کوتاهی به بهر ه برداری کامل برسد.
وی ادامه داد: مجموعه ای برای توان خواهان داریم 
تعدادی  و  کنیم  توجه  ویژه  صورت  به  باید  که 
مجموعه نمیه کار داریم که با منابع دولتی و خیرین 

به اتمام برسد .
عبداللهی اشاره ای به موضوع مناسب  سازی معابر 
برای توان خواهان کرد و افزود: متاسفانه در استان 
برای  سازی  مناسب  موضوع  به  زیادی  توجه  البرز 
توان خواهان صورت نگرفته است که باید کاستی ها، 
کمبودها و کم کاری ها را بگذریم و در راستای جبران 

این موضوع تلاش مضاعفی انجام شود.
گفت:  همگانی،  ورزش های  خصوص  در  وی 
آن  به  رهبری  معظم  مقام  را  همگانی  ورزش های 
اشاره کردند باید به صورت ویژه به آن توجه کنیم 
چرا که بر موضوع سلامت جامعه سالم بسیار تاثیر 

گذار است.

»استاندار«:

عدم رسیدگی به ورزشکاران ملی بی معرفتی است

جناب آقای دکتر حمیدرضا حصارکی 

درگذشت مادر گرامی تان را به جنابعالی و خانواده محترم تان تسلیت عرض نموده، از 
خداوند متعال برای آن مادر آسمانی غفران الهی و علو درجات و برای حضرتعالی و 

سایر بازماندگان صبر و شکیبایی مسئلت می نماییم.

عمار ایزدیار در جمع اصحاب رسانه، در خصوص بهره برداری از فاز اول بزرگراه 
شمالی، گفت: این بزرگراه، آزاد راه شهید همت را به آزاد راه کرج - قزوین در 

غرب کرج متصل می کند.
سخنگوی شورای اسلامی شهر کرج اذعان کرد: با توجه به اینکه دولت 
سهم ۵۰ درصدی را پذیرفته است، لازم بود که الحاقیه قرارداد بزرگراه 
شمالی فی مابین شهرداری کرج و دولت تعیین تکلیف شود که مقرر 
شد از مبلغ ۷ هزار میلیارد تومان باقی مانده این پروژه ۳۵۰۰ میلیارد 
در سهم شهرداری و ۳۵۰۰ میلیارد تومان در سهم دولت پیش بینی 
شد که ۲۵ درصد آن در بودجه ۱۴۰۲ دولت و ۲۵ درصد باقی مانده از 

طریق واگذاری املاک در همجوار این پروژه تأمین شود به تصویب 
شورا رسید.

ایزدیار با بیان اینکه حل موضوعات معارضان پروژه نیز با مساعدت ویژه ای 
انجام شد، تصریح کرد: بهره برداری کامل از این پروژه که مزین به نام شهید 
و  کرج  ورودی  ترافیک  بار  کاهش  در  بسزایی  تأثیر  است،  سردار سلیمانی 
آزادراه تهران کرج دارد. امیدواریم به زودی فاز اول این پروژه حدفاصل بلوار 
طالقانی شمالی تا بلوار انقلاب به بهره برداری خواهد رسید که تأثیر به سزایی 
در کاهش ترافیک معابر شمالی شهر به ویژه بلوار موذن و چهارراه نبوت را 

در پی خواهد داشت.

»سخنگوی شورای اسلامی شهر کرج« خبر داد: پروژه بزرگراه 
شمالی کرج در مسیر تکمیل و بهره برداری

از  تجلیل  آیین  در  البرز،  استان  جوانان  و  ورزش  مدیرکل  فروغی،  بهزاد 
 ۲۰۲۲ پاراآسیاسی  و  آسیایی  بازی های  در  البرز  استان  ورزش  افتخارآفرینان 
هانگژو که در محل سالن همایش باشگاه میلاد برگزار شد، در خصوص پیوست 
فرهنگی، گفت: باتوجه به اتفاقاتی که در سال گذشته رخ داد با تدبیر استاندار 

در همه حوزه ها به ویژه عفاف و حجاب اوضاع خیلی خوبی داریم.
وی ادامه داد: ورزشکاران استان البرز در میادین المللی در حوزه عفاف و حجاب 

خوش درخشیدن و این افتخاری برای ما است. 
فروغی اشاره ای به دغدغه ورزشکاران و هیات های ورزشی کرد و افزود: باتوجه 

به اینکه استان البرز یک استان صنعتی است، باتدابیر مسولین صنعت استان 
پای کار ورزش می آید.

این مقام مسوُول در خصوص مسکن ورزشکاران، گفت: یک پروژه هزار واحدی 
تهران برای افتخارآفرینان پیش بینی شده امیدواریم در استان البرز بومی سازی 

شود. 
فروغی با بیان اینکه ۳۳ ورزشکار البرزی در مسابقات آسیایی و پاراآسیایی 
هانگژو شرکت کردند، تصریح کرد: ۷ مربی، ۵ داور، ۱ ناظر و ۱۸ ورزشکار حضور 

داشتند و همچنین ۱۹ مدال کسب کردیم.

۳۳ ورزشکار البرزی در مسابقات آسیایی و پاراآسیایی 
هانگژو شرکت کردند
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شاهکار بلینگام و عبور از 
رکورد کریستیانو رونالدو

یونایتد به رکورد تاریخی ۵۰۰ 
کلین شیت در لیگ برتر رسید

 جود بلینگام، هافبک 20 ساله سابق دورتموند، 
تاکنون 15 بازی رسمی در رقابت های مختلف با 
پیراهن رئال مادرید انجام داده اســت که حاصل 
آن 14 گل و 3 پاس گل بوده و از این حیث رکورد 
13 گل کریســتیانو رونالدو طی 15 بازی نخست 
با پیراهن رئال مادرید را هم شکســت. آلفردو دی 
استفانو )13(، پرودن )13( و پوشکاش )11( نفرات 
بعدی در این لیست هستند. نکته قابل توجه دیگر 
اینکه بلینگام فصل گذشته به همراه دورتموند 14 
گل در پایان فصل به ثمر رسانده بود، اما حالا در ماه 
نوامبر فصل 24/2023 این تعداد گل را همراه رئال 
مادرید به ثمر رسانده و آقای گل لالیگا محسوب 

می شود.

 منچستریونایتد به نخستین باشگاه در تاریخ 
بالاترین سطح فوتبال انگلستان تبدیل شد که 
به رکورد 500 مســابقه بدون گل خورده دســت 
می یابد. شاگردان اریک تن هاخ با ثبت کلین 
شیتی دیگر در گودیسون پارک مقابل اورتون، 
رکورد مهمی را در تاریخ باشگاه به ثبت رساندند. 
یونایتــد با پیروزی 3-0 در بازی روز یکشــنبه، 
حالا نخستین تیم تاریخ لیگ برتر است که به 
500 کلین شیت در این مسابقات می رسد. پیتر 
اشمایکل، ریموند فن در گو، فابین بارتز، مارک 
بوســنیچ، تیم هاوارد، ادوین فن در سار، داوید 
دخیا و آندره اونانا نقش مهمــی در این رکورد 

شیاطین سرخ ایفا کرده اند.

بهترین خط حمله و خط دفاعی 
لالیگا در اختیار رئال مادرید

 اگرچــه ژیرونا امروز از هفته چهاردهم رقابت 
های لالیگا به مصاف حریف خود خواهد رفت، اما 
رئال مادرید با برتری 3-0 مقابل کادیز با 35 امتیاز 
و یک بازی بیشتر به صدر جدول لالیگا برگشت. 
تیم کارلو آنچلوتی علیرغم غایبان بســیاری که 
دارد، عملکرد درخشانی داشته و از لحاظ دفاعی 
و هجومی بســیار خوب عمل کرده اســت. رئال 
مادرید با دریافت 9 گل در 14 بازی لیگ، بهترین 
خــط دفاعی لالیگا را در اختیار دارد و تنها تیمی 
اســت که تعداد گل های خــورده اش دو رقمی 
نشده اســت. از طرفی دیگر آنها با 31 گل زده، به 
طور مشترک با ژیرونا بهترین خط حمله لیگ را در 
اختیار دارند و اتلتیکو مادرید با 30 گل زده نزدیک 

ترین تعقیب کننده آنهاست.

یونایتد، بهترین تیم لیگ برتر 
در شش هفته اخیر

تاتنهام و سه شکست متوالی 
پس از 1۰ هفته درخشان

منچســتریونایتد با پیروزی 3-0 مقابل اورتون 
حالا به بالانشینان نزدیک تر شده است. شیاطین 
سرخ با کسب 5 برد در شش بازی اخیر با 15 امتیاز 
از 18 امتیاز ممکن بهترین عملکرد لیگ برتر را به 
ارمغان آورده انــد. پیروزی مقابل برنتفورد، لوتون 
تاون، شفیلد یونایتد، فولام و اورتون جایگاه تیم 
اریک تن هاخ را در رتبه ششم تثبیت کرده است و 
آن ها در هفته آینده در سفر به گودیسون پارک باید 
گام دیگری برای صعود در جدول بردارند. عملکرد 
منچستریونایتد در شش بازی اخیر، بهترین رکورد 
یک تیم در فصل 24-2023 محســوب می شود. 
آن هــا با ثبت چهارمین پیــروزی پیاپی خارج از 
خانــه، بهترین عملکرد خودشــان را از 10 برد اوله 

گونار سولسشیر در دسامبر 2020 تجربه می کنند.

  در روزی که سون هیونگ مین در به ثمر رساندن 
گل آفساید هتریک کرد و موقعیت های دیگری را نیز 
هدر داد، تاتنهام در خانه مقابل اســتون ویلا شکست 
خورد. این ســومین شکست متوالی اســپرز پس از 
شکســت دردناک مقابل چلسی و ولوورهمپتون بود. 
نقطه اشــتراک هر ســه باخت تیم پوستکوعلو در به 
ثمر رســاندن گل اول بازی توسط آن هاست. تاتنهام 
پنجمین تیم تاریخ لیگ برتر به شــمار می رود که با 
وجود برتری ابتدایی، طی ســه بازی متوالی شکست 
می خورد. آخرین بار لسترسیتی در دسامبر 2014 چنین 
عملکردی را به ثبت رسانده بود. تاتنهام همچنین پس 
از شفیلدیونایتد )72/1971( و هادرسفیلد )25/1924( 
ســومین تیمی اســت که پس از 10 هفته شکســت 

ناپذیری، طی سه بازی متوالی شکست می خورد.

توان مالی نیوکاسل در گرو 
کاهش دستمزد تونالی

هنریک مخیتاریان در آستانه 
تمدید قرارداد با اینتر

  نیوکاســل قصد دارد در پنجره زمســتانی 
ترکیب خود را تقویت کند اما توان مالی آنها 
به این بستگی دارد که آیا آنها بتوانند دستمزد 
ساندرو تونالی را در مدت محرومیت 10 ماهه 
این بازیکــن کاهش دهند یا خیر. ســاندرو 
تونالی چندی پیش به دلیل شرط بندی غیر 
قانونــی به مدت 10 مــاه از هر گونه فعالیت 
ورزشــی محروم شــد. پنجره نقل و انتقالات 
ژانویه در انگلیس 5 هفته دیگر باز می شــود 
و با توجه به مصدومیت طولانی مدت اسون 
بوتمن، خرید یک مدافع میانی در دستور کار 
ادی هاو خواهد بود اما نیوکاسل باید مراقب 
قوانین سودآوری و پایداری مالی باشگاه نیز 

باشد. 

 هنریک مخیتاریان، هافبک ارمنستانی که فقط 
تا پایان فصل با اینتر قرارداد دارد، احتمالا به زودی 
با نراتزوری تمدید می کند. سن هنریک مخیتاریان 
روی عملکردش تاثیری نداشته و به همین دلیل 
اینتر قصد تمدید قرارداد او را دارد. این بازیکن 34 
ســاله نیز با وجود علاقه تیم های عربستانی می 
خواهــد به بازی کردن برای نراتــزوری ادامه دهد. 
مذاکرات بیــن طرفین برای تمدید قــرارداد چند 
ماه قبل آغاز شــد و اکنون به مرحله پیشرفته ای 
رسیده است. انتظار می رود قبل از آغاز سال 2024 
میلادی، توافق نهایی بر سر قراردادی یک ساله با 
قابلیت تمدید برای سال دوم حاصل شود. پیمنتا، 
مدیــر برنامه مخیتاریان گفت: مــا آماده امضای 

قرارداد جدیدی با اینتر هستیم.

اوسیمن، هدف اصلی چلسی 
در نقل و انتقالات ژانویه

 چلسی برای جذب ویکتور اوسیمن از ناپولی و 
سروسامان بخشیدن به خط حمله اش عجله دارد و 
می خواهد زمینۀ حضور مهاجم نیجریه ای ناپولی 
را در نقل و انتقالات زمســتانی فراهم سازد. علاقه 
باشگاه چلسی به اوسیمن چیز عجیبی نیست و 
در پیش از این در خبرهایی به انتقال احتمالی این 
مهاجم گلزن که در فصل گذشــته به عنوان آقای 
گلی ســری آ رسیده بود، اشاره کرده بودیم اما حالا 
تلگراف مدعی است که مدیران چلسی می خواهند 
او را در ژانویه به خدمت بگیرند. مائوریسیو پوچتینو 
ســرمربی چلسی می خواهد در پنجره  آینده نقل و 
انتقــالات یک مهاجم مرکزی و گلزن را به ترکیب 
تیمش اضافه کند و اوسیمن همان بازیکنی است 

که سرمربی آبی ها به دنبال اوست. 

ایموبیله اولین بازیکن تاریخ سری آ با 100 گل زده در بازی های خارج از خانه
در جریان شکست ٢-1 لاتزیو مقابل سالرنیتانا در هفته سیزدهم سری آ ٢4/٢٠٢3، چیرو ایموبیله تک گل لاتزیو را از روی نقطه پنالتی به 
ثمر رساند. ایموبیله با این گل به رکورد 198 گل در 334 بازی سری آ رسید. او اکنون در رتبه هشتم برترین گلزنان تاریخ سری آ است. از 

این 198 گل، ایموبیله 1٠٠ گل را در بازی های خارج از خانه به ثمر رسانده است. 
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پیشنهاد ساخت شهرک مدال به رئیس جمهور
کیومرث هاشمی، وزیر ورزش و جوانان گفت: جدیداً در بحث مسکن قهرمانان، پیشنهادی به رئیس جمهور دادیم 
که یک شهرکی تحت عنوان شهرک مدال برای مدال آوران در تهران آماده بشود تا بتوانیم هزار واحد مسکونی را 

طی چهار سال آماده کنیم.

دبیرکل کمیته ملی المپیک می گوید، متتمی را در 
هیات اجرایی تصویب می کنند تا طبق آن ۵۰ میلیارد 

به فدراسیون های المپیکی و آسیایی پرداخت شود.
به گزارش »دنیای هوادار«، مناف هاشمی در حاشیه 
اختتامیه لیگ های دوچرخه سواری در مورد در پاسخ 
برای  المپیک  ملی  کمیته  آیا  که  پرسش  این  به 
فدراسیون هایی که ۱۰۰ درصد بودجه خود را دریافت 
باز هم قرار است پولی واریز کند یا خیر؟  کرده اند، 
تصریح کرد: برای فدراسیون هایی که ۱۰۰ درصد بودجه 

خود را دریافت نکرده اند حتماً ظرف یک ماه آینده 
واریزی انجام می دهیم. متممی را برای فدراسیون های 
المپیکی و فدراسیون هایی که در بازی های آسیایی 
هستند، تهیه کردیم که در اولین جلسه هیات اجرایی 
آن را تصویب می کنیم و طبق آن مبلغ ۵۰ میلیارد 
واریز  فدراسیون ها  این  مرحله  سه  دو،  در  را  تومان 
خواهیم کرد. پس از اینکه این متمم تصویب شد، 

اطلاعات بیشتر آن را اعلام خواهم کرد.
هاشمی در در مورد رویکرد کمیته ملی المپیک از 

برگزاری مجمع عمومی هفته آینده ۱۴ آذر تصریح کرد: 
این مجمع سالیانه ۱۴۰۱ است. سال گذشته انتخابات 
کمیته ملی المپیک بود و مجمع سالیانه برگزار نشد. 
شش ماه اول آن مربوط به مدیریت قبل است و شش 
ماه دوم مربوط به زمانی است که تیم جدید مستقر شد. 
باید مجمع سالیانه را زودتر برگزار می کردیم اما به دلیل 
در پیش بودن بازی های آسیایی دو، سه ماه به تعویق 
افتاد. البته قبل از بازی های آسیایی هم در دستور کار 
بود و همه کارها انجام شده بود اما تشخیص اعضای 
هیات اجرایی این بود که به بعد از بازی ها موکول شود. 
در مجمع در مورد بازی های آسیایی هم گزارشی ارائه 
خواهیم کرد. اما در کل مجمع مربوط به عملکرد کمیته 

ملی المپیک در سال ۱۴۰۱ است.
مشکلات  مورد   در  المپیک  ملی  کمیته  دبیرکل 
بین المللی دوچرخه سواری و ژیمناستیک گفت: در 
مورد انتخابات دوچرخه سواری انتخابات ابهامی نداریم 
و امیدواریم در سایت بین المللی نام رئیس قرار بگیرد 
فدراسیون خودش دارد تلاش می کند و ما هم هر 
کاری از دستمان بر بیاید برای این فدراسیون انجام 
خواهیم داد. در مورد ژیمناستیک هم تیم مشترکی 
مسائل را دنبال می کند و فعلا اجازه بدهید که اظهار 

نظری نکنم  و به نتیجه رسید اعلام خواهم کرد.
او در پاسخ به این پرسش که ژیمناستیک تعلیق شده 

است؟ گفت : خیر چنین چیزی نیست.

 تشکیل یک تیم برای حل بحران ژیمناستیک؛
پرداخت ۵۰ میلیارد به فدراسیون ها

اداره كل نوسازی، توسعه و تجهيز مدارس استان البرز

گهی مناقصه عمومی  آ
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گهی: 1609557اداره كل نوسازی، توسعه و تجهيز مدارس استان البرز  شناسه آ

موضوع  اول/دوم  هیات   14٠٢6٠331٠5٧٠٠٢٢3٧ شماره  رای  برابر 
فاقد  ساخمانهای  و  اراضی  ثبتی  وضعیت  تکلیف  تعیین  قانون 
ناحیه   - کرج  ملک  ثبت  حوزه  ثبتی  واحد  در  مستقر  رسمی  سند 
دو تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای پویان نقی زاده فرزند 
موسی بشماره شناسنامه 1٧1٠٠514٢6 صادره از تیکمه داش در یک 
پلاک  از  مربع  متر   9٠٢ مساحت  به  احداثی  بنای  با  زمین  قطعه 
1538 فرعی از 9 اصلی واقع در ماهدشت بلوار بی بی سکینه نبش 
خیابان مهران خریداری از مالک رسمی آقای ذوقعلی نقدی محرز 
گردیده است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 
15 روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند 
مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار 
اداره تسلیم  این  به  را  اعتراض خود  به مدت دو ماه  آگهی  اولین 
و پس از اخذ رسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، 
دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در 
صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند 

مالکیت صادر خواهد شد. 1581663-3

تاریخ انتشار نوبت اول: 1402/08/21
رئیس اداره ثبت اسناد و املاک ناحیه2 کرج

گهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون  آ

تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد 

سند رسمی ناحیه 2کرج)نوبت دوم(

گهی فقدان سند مالکیت آ
شرکاء  و  صرافی محسن صفری  و شرکت  آقای محسن صفری 
۵۹۵/م/ک  شماره  نامه  برابر  محسن صفری  آقای  نمایندگی  با 
تصدیق  استشهادیه  برگ  دو  تسلیم  ضمن   14٠٢/٠8/3٠ مورخ 
شده اعلام نموده است که اسناد مالکیت یک و نیم دانگ مشاع 
از ششدانگ یکقطعه زمین با بنا احداثی به مساحت ۵۰۲.۵۶ متر 
مفروز  از ۱۵۶  فرعی  به شماره ۳۸۳۳  تفکیکی  مربع قطعه ۲۶ 
در  واقع  مذکور  اصلی  از  فرعی   ۱۵۶۴ پلاک  از  شده  مجزی  و 
اراضی حوزه ثبتی شهرستان کرج به نام متقاضیان ثبت و سند 
بشماره  الکترونیکی  دفتر   ۸۷۴۳۶۴ و   ۵۳۰۰۷۱ چاپی  بشماره 
صادر  و  ثبت   ۱۳۹۹۲۰۳۳۱۰۰۹۰۱۹۰۶۸  ۱۳۹۹۲۰۳۳۱۰۰۹۰۳۸۴۳۰
صدور  تقاضای  و  گردیده  مفقود  انگاری  سهل  علت  به  گردیده 
تبصره  استناد  به  مراتب  لذا  است  نموده  المثنى  مالكيت  سند 
نوبت  در یک  ثبت  قانون  نامه  آئین   ۱۲۰ ماده  به  یک اصلاحی 
آگهی میشود تا چنانچه کسی مدعی وجود سند مالکیت نزد خود 
و یا انجام معامله نسبت به ملک مذکور باشد از تاریخ انتشار 
این آگهی به مدت ده روز اعتراض خود را ضمن ارائه اصل سند 
بدیهی  تا وفق مقررات عمل گردد  اداره تسلیم  این  به  مالکیت 
در  یا  و  نشود  واصل  اعتراضی  مقرر  مدت  ظرف  چنانچه  است 
صورت اعتراض اصل سند ارائه نگردد سند مالکیت المثنى طبق 

مقررات به متقاضی تسلیم خواهد شد.1611893

رئیس اداره ثبت اسناد و املاک ناحیه 1 کرج

استشهادیه  برگ  در  تسلیم  ضمن  صفری  محسن  آقای 
ششدانگ  مالکیت  سند  که  است  نموده  اعلام  شده  تصدیق 
آپارتمان مسکونی واقع در طبقه دوم قطعه دوم  یکدستگاه 
 ۱۵۶۰۵ پلاک  بشماره  مربع  متر   ۲۸۱.۸۷ بمساحت  تفکیکی 
فرعی از ۱۵۶ اصلی مفروز و مجزی شده از پلاک ۱۰۲۳ فرعی 
کرج  شهرستان  ثبتی  حوزه  اراضی  در  واقع  مذکور  اصلی  از 
به نام متقاضی ثبت و سند بشماره چاپی ۲۴۴۴۵۵ و دفتر 
صادر  و  ثبت   ۱۳۹۷۲۰۳۳۱۰۰۹۰۴۹۶۲۷ بشماره  الکترونیکی 
قرار  ملت  بانک  رهن  در  ثبت  مورد  تمامی  و سپس  گردیده 
گرفته به علت سهل انگاری مفقود گردیده و تقاضای صدور 
سند مالكيت المثنی نموده است لذا مراتب به استناد تبصره 
یک اصلاحی به ماده ۱۲۰ آئین نامه قانون ثبت در یک نوبت 
آگهی میشود تا چنانچه کسی مدعی وجود سند مالکیت نزد 
خود و یا انجام معامله نسبت به ملک مذکور باشد از تاریخ 
ضمن  را  خود  اعتراض  روز  ده  مدت  به  آگهی  این  انتشار 
ارائه اصل سند مالکیت به این اداره تسلیم تا وفق مقررات 
اعتراضي  مقرر  مدت  ظرف  چنانچه  است  بدیهی  گردد  عمل 
نگردد  ارائه  سند  اصل  اعتراض  صورت  در  یا  و  نشود  واصل 
سند مالکیت المعنى طبق مقررات به متقاضی تسلیم خواهد 

شد.٢-1611893

رئیس اداره ثبت اسناد و املاک ناحیه 1کرج

گهی فقدان سند مالکیت آ



روزنامه

77 فرهنگی
شماره 1441 -دوشنبه  6 آذر 1402

قطعه ارکسترال »قدس شریف« رونمایی شد
قطعه ارکسترال »قدس شریف« در بزرگداشت عملیات غرورانگیز طوفان الاقصی توسط ارکستر سمفونیک رسانه 
ملی اجرا، رونمایی و تقدیم حماسه آفرینان غزه شد. این قطعه با شعری از علیرضا قزوه، آهنگسازی زنده یاد استاد 

ناصری و رهبری حسین شریفی، شامگاه چهارم آذرماه اجرا، رونمایی و تقدیم حماسه آفرینان غزه شد.

معمار و مدیرعامل اسبق بنیاد سینمایی فارابی گفت: اسناد دیگر به شفافی فیلم 
نمی توانند شهادت دهند و سینما و فیلم به لحاظ سندی واجد ارزش فوق العاده ای 

هستند.
به گزارش »دنیای هوادار« به نقل از ستاد خبری دومین جشنواره ملی چندرسانه ای 
میراث فرهنگی، کارگاه آموزشی »فیلم به مثابه مستند« با حضور سیدمحمد بهشتی 
معمار و مدیرعامل اسبق بنیاد سینمایی فارابی یکشنبه- پنجم آذرماه- در سالن 

نشست موزه ملی ایران برگزار شد.
بهشتی در این کارگاه اظهارداشت: در پدیدآمدن تمام چیزهایی که ساخته دست 
بشر است دلیل و انگیزه وجود دارد. گاهی ذهنیتی ایجاد می شود که وقتی آن دلیل 
منتفی می شود دیگر آن پدیده برای انسان ارزشی ندارد؛ به همین دلیل، در ادبیات 
عامیانه به یک شیء – که قدیمی شده و ارزشی برای ما ندارد- می گوییم »به درد 

موزه می خورد!«
وی افزود: هر شیء که دست ساخته بشر است، یک وجه کارکردی دارد و تا زمانی 
که وجه کارکردی آن معتبر است، به کار می آید. مردم در جریان زندگی از آن شیء 
استفاده می کنند و وقتی وجه کارکردی آن از دست می رود، عموما فکر می کنند که 

زمان دور ریختن آن است.
این چهره ماندگار میراث فرهنگی بیان کرد: کسانی که در حوزه علوم مرتبط با میراث 
فرهنگی کار می کنند، از این نقطه به بعد می گویند »حالا به درد ما می خورد«. البته 

کار آنها جمع کردن زباله نیست؛ آنها دغدغه متفاوتی دارند.
بهشتی اظهارداشت: در سایت های باستان شناسی دیده ام باستان شناس ها وقتی 
به زباله دانی سایت می رسند بسیار خوشحال می شوند و به نظر می رسد که گنجی 
پیدا کرده ند و امیدوارند به کمک آن در مسیر فعالیت پژوهشی خود بهترین اسناد 

را پیدا کنند.
وی گفت: هر شیء که پدید می آید، حاوی نکاتی است و در پشت آن اراده وجود 
دارد. وقتی شأن کارکردی آن شیء از بین می رود، یعنی زمان چیزی که برای آن 
اراده کرده بودند سپری شده و عمرش تمام شد اما همان شیء وجهی دارد که در 
دایره اراده نیست و خود سازنده هم برای آن قصدی نداشته است. این جنبه از کار 

برای یک باستان شناس بسیار اهمیت دارد.
این کارشناس فرهنگی در بخش دیگری از کارگاه با بیان اینکه فیلم و سینما 
جنبه هایی دارند که خارج از اراده فیلمساز است، افزود: چند سال پیش فیلمخانه 
ملی ایران حرکتی را آغاز کرد که همچنان ادامه دارد؛ فیلم های قدیمی ایرانی و 
نسخه هایی که در فیلمخانه ملی بود را به دقت تعمیر کردند، از جمله یک پرده از 
نخستین فیلم رنگی به اسم »عروس فرنگی«. زمانی که تصویر این فیلم را می دیدید 
گویا تعمیر نشده بود، رنگ فیلم صدمه دیده بود و پر از خش بود. با استفاده از 
ظرفیت های دیجیتالی و انفورماتیک و فعالیت هایی که در حوزه مرمت فیلم انجام 

می دهند، آن پرده از فیلم به وضعیت قبل برگردانده شد.
بهشتی با اشاره به صحنه هایی از فیلم قدیمی »عروس فرنگی« که در گیلان ساخته 
شده بود، گفت: اگر شما بخواهید گیلان سال ۱۳۳۶ را ببینید جز این حلقه فیلم، 
هیچ سند دیگری وجود ندارد، قهوه خانه ها همان قهوه خانه های قدیمی هستند و 

همان ماشین ها و کامیون هایی که بار حمل می کردند.
وی افزود: در این فیلم گیلان را می بینید و نه شمال اما آیا قصد سازنده فیلم این 
بود که به شما این را بگوید؟ خیر، کارگردان می خواست نشان دهد که عروس فرنگی 
می خواهد در این شهر استراحت کند، چای بخورد و بعد هم حرکت کند و برود. 
از بعد انسان شناسی، مردم شناسی، باستان شناسی، محیط زیست و زیست بوم اگر 
بخواهیم شاهدی بیاوریم فکر نمی کنم شاهدی بهتر و کامل تر از این بتوانیم پیدا 

کنیم. این موضوع در همه فیلم ها به ویژه آثار داستانی دیده می شود.
مدیرعامل اسبق بنیاد سینمایی فارابی بیان کرد: فیلمساز با دکوپاژ کردن، با 
قصه گویی، هدایت بازیگران، تعیین جای دوربین، صداگذاری و انواع و اقسام 
تمهیدات، بیشترین مداخله را در بیان قصه دارد اما در فیلم های مستند این مداخله 

کمتر است.
بهشتی اظهار داشت: قاعده ای در سینما وجود دارد به نام قاعده یواشکی که قصه 
باید به نوعی روایت شود که مخاطب باور کند. یعنی از اراده کارگردان خارج می شود. 
گاهی کارگردان مجبور است دیالوگ، بازی بازیگر و ریتم فیلم را به نحوی تنظیم کند 
که باورپذیر باشد. همین که قصه قرار باشد طوری بیان شود که مخاطب باور کند، 

فیلم از اراده کارگردان خارج می شود به این ترتیب است که فیلم حاوی دلالت هایی 
می شود که به درد اهل فن در حوزه میراث فرهنگی می خورد.

وی گفت: وقتی متن یک کتیبه تاریخی یا یک کتاب تاریخی را می خوانید، ممکن 
است در آن غرض وجود داشته باشد و تلاش شده باشد چیزهایی را از شما پنهان 
کند اما آن چیزهایی که خارج از دایره اراده پدید آمده، چون بدون غرض بوده بیشتر 
می تواند مورد اعتماد باشد، بنابراین چیزهایی که در این عالم دست ساخته بشر 
است، از نظر کسانی که در حوزه علوم مرتبط با میراث فرهنگی کار می کنند، واجد 

ارزش هستند.
این پژوهشگر افزود: از این جهت، این موضوع شامل حال فیلم و سینما نیز 
می شود. یعنی فیلم می تواند به امر دیگری شهادت دهد و برای امر دیگری سند 
قرار بگیرد؛ اتفاقا فیلم با اسناد دیگر تفاوت دارد چون در این سند حرکت و زمان، 
صدای پرندگان، باران و– وجود دارد. به دلیل این حرکتی که در بیان مفهوم وجود 
دارد فیلم، نسبت به اسناد دیگر جای مانور بیشتری دارد. اسناد دیگر به شفافی فیلم 
نمی توانند شهادت دهند. از این رو می توان گفت سینما و فیلم به لحاظ سندی 

واجد ارزش فوق العاده ای هستند.
وی ادامه داد: محققان کمتر به سراغ سینما رفته اند، معمولا کسانی که راجع به 
سینما پژوهش می کنند به آن جنبه ای از سینما که در حوزه اراده است توجه 
می کنند و همان جنبه ای که در حوزه اراده فیلمساز است را مورد توجه قرار می دهند 

و کمتر به وجه انسان شناختی سینما توجه دارند.
بهشتی با بیان اینکه تمام فیلم ها خاصیت سند قرار گرفتن را دارند، گفت: تمام 
فیلم هایی که ساخته می شود از مبتذل ترین تا بهترین فیلم ها این خاصیت را دارند 
و هیچ کدام دور ریختنی نیستند اما خاصیت دیگری که سینما دارد این است که 
می تواند از حبس زمان و مکان خارج شود و محصول زمان خود نباشد. می توان 
فیلمی ساخت که محصول زمان خود نباشد. شاهنامه فردوسی محصول زمان خود 
و حبس در زمان و مکان خود نیست و اگر باشد به مرور زمان بیات می شود و 
اعتبار خود را از دست می دهد در صورتی که هزار سال است که ارزش خود را حفظ 

کرده است.

»سیدمحمد بهشتی« تأکید کرد:
سینما و فیلم به لحاظ سندی واجد ارزش فوق العاده ای هستند

»جنگل پرتقال« حدیث 
فیلم  کارگردان  نفس 
طیف  روایتگر  است، 
وسیعی از آدم های با استعدادی است که فکر می کنند 

هیچکس به استعداد آن  ها اهمیت نمی دهد.

جنگل پرتقال زندگی سهراب بهاریان نمایشنامه نویس 
معلم  تازگی  به  که  کند  می  روایت  را  ناموفقی  
دبیرستان شده است. دانش آموزان و مدیر مدرسه، 
رضایتی از شیوه برخورد او هنگام آموزش ندارند. حال 
پس از پانزده سال در یک سفر یک روزه به شهری 
که زمانی در آن تحصیل کرده است با واقعیتی رو 

به رو می شود.
جوان  فیلم ساز  خوانساریان  آرمان  ساخته  نخستین 
در  موفقی  تجربه های  پیشتر  که  ایران  سینمای 
عرصه ساخت فیلم کوتاه را نیز در کارنامه خود دارد 
ساخته ای قابل قبول است. از خوانساریان نویسندگی 
فیلم نامه ابر بارانش گرفته را به همراه مجید برزگر در 
خاطر داریم. فیلمی که در بخش سودای سیمرغ سی 
و هشتمین دوره جشنواره فیلم فجر حضور داشت 
و نازنین احمدی سیمرغ بلورین بهترین بازیگر زن 
را برای بازی در این فیلم گرفت و نام فیلم هم از 
شده  گرفته  یوشیج  نیما  اثر  ابری ست  خانه ام  شعر 
بود. مکان ضبط آن فیلم هم شمال کشور بود مکان 
و مشخصا  است.  نیز شمال کشور  فیلم  این  ضبط 
دلبستگی خوانساریان به این بخش از سرزمین ما را 

نمایان می کند.
قصه فیلم، روایتگر طیف وسیعی از آدم هایی است 
که در زندگی روزانه مان می توانیم تعدادی از آنها را 
مشاهده کنیم. آدم های با استعدادی که فکر می کنند 
هیچکس به استعداد آنها اهمیت نمی دهد و از همه 
قبول  را  آنها  و  کنند  توجه  آنها  به  دارند  انتظار  هم 
و  مخاطب  قبول  مورد  عقایدشان  و  باشند  داشته 
جامعه واقع شود و در نهایت نیز به جایی نمی رسند. 
موضوع  یک  خود  جای  در  موضوعی  چنین  البته 
خوانساریان  اما  است  ایران  سینمای  در  تکراری 

در  که  خود  تحصیلات  دلیل  به  فیلمنامه  نویسنده 
رشته تئاتر بوده با هوشمندی و درک صحیح از فضای 
حاکم بر روحیات و رفتار افراد تحصیلکرده در حوزه 
تئاتر، سهراب فیلم خود را یک فارغ التحصیل تئاتر 
معرفی می کند و به شکلی شاید با حدیث نفس خود 

خوانساریان در این اثر مواجه باشیم.
و  می شود  روایت  مناسبی  شکل  به  داستان 

شخصیت های اصلی نیز پرداخت خوبی دارند. اگرچه 
دغدغه های نویسنده در بخش محتوا نیز قابل تامل 
است. سرنوشت تحصیل کردگان رشته تئاتر در کشور 
که اکثرا جذب رشته و شغل تخصصی خود نمی شوند 
یکی از این موارد است که خوانساریان در فیلمنامه 
خود با ظرافت به آن پرداخته است؛ عارضه و نقیصه ای 
که امروزه روز گریبان گیر بسیاری از فارغ التحصیلان 

درصد  که  گونه ای  به  است  رشته های مختلف شده 
رشته  جذب  کار  بازار  در  نمی توانند  آنان  از  بالایی 
زندگی  گذران  برای  ناچار  به  و  شده  خود  تخصصی 
از همه آرمان های خود فاصله گرفته و با واقعیات 

موجود مجبور به کنار آمدن می شوند.
نکته مهم دیگری که در جنگل پرتقال وجود دارد نقد 
قضاوت عجولانه است. نقدی که از یک عارضه بسیار 
نادرست اجتماعی در جامعه کنونی پرده بر می دارد. 
عارضه ای به نام انتشار تصاویر و عکسهای خصوصی 
افراد در فضاهای عمومی که مخاطب بدون آگاهی از 
پیشینه و پسینه این اسناد قضاوت نادرستی درباره 
افراد می کند و همین نکته آسیب های بسیار مخرب 
اجتماعی را در جامعه بوجود آورده و حتی به برخی 

آسیب های موجود نیز دامن می زند.
عشق اما مقوله ای است که پررنگ تر از سایر مفاهیم 
گستره ای  عشق  این  دارد.  وجود  پرتقال  جنگل  در 
وسیع را در بر می گیرد. از عشق به هم نوع تا عشق 
منظر  این  از  و  غیره  و  کار  به  عشق  و  تحصیل  به 
خوانساریان مفهوم زیبایی را از عشق ارائه داده که که 

در نوع خود جالب و پذیرفتنی است.
ساختار جنگل پرتقال ساختاری مناسبی است. چه در 
انتخاب فضای فیلم در شمال کشور و دریا که همواره 
لوکیشن  این  وقتی  و  است  دیدنی  فصول  در همه 
آن  زیبایی های  پرده سینما خودنمایی می کند  روی 
بیش از پیش دیده می شود. بازی بازیگران فیلم نیز 

قابل قبول است.
فیلم  در  را  بازی اش  پیشتر  که  مولویان  میر سعید 
تومان دیده بودیم این بار در جنگل پرتقال تصویری 
به  را  تئاتر  رشته  تحصیل کرده  یک  از  خوب  بسیار 
نمایش می گذارد و البته نباید از بازی روان و صمیمی 
چشم  نیز  بهرامی  سارا  خوب  بازی  و  بهبودی  رضا 
پوشی کرد. فیلم زبان و بیانی مناسبی نیز در ساختار 
دارد و از ریتم خوبی بهره می برد ریتمی که با چاشنی 
عشق و موسیقی و چالش ها و فراز و نشیب های 
دوران دانشجویی سخن می گوید و دیدنش به شکلی 

باعث حال خوب تماشاگر می شود.

نگاهی به فیلم »جنگل پرتقال«؛

حدیث نفس یک کارگردان با استعداد
ندا الماسیان طهرانی

دست به نقد
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